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Radny Miasta Krakowa 

Odpowiadajac na Pana interpelacje w sprawie wiat przystankow komunikacji miejskiej 

w Krakowie, przekazana przez Pana Jakuba Koska, Przewodniczacego Rady Miasta Krakowa 

11 czerwca 2024 r., uprzejmie informuje. 

Przyjety w Krakowie model wspdipracy pomiedzy podmiotem prywatnym 

a samorzadem jest znany i stosowany od lat zarowno w Polsce w najwiekszych miastach, takich 

jak: Warszawa, Poznan, Wroctaw, Gdansk czy Katowice, jak i w innych duzych i mniejszych 

miastach w catej Europie. Model ten sprawdza sie gtéwnie z uwagi na to, Ze zakup, montaz 

i pozniejsze utrzymanie infrastruktury przystankowe] generuje znaczne koszty. W Krakowie 

model tego typu zostat wprowadzony z koncem lat 90. czego efektem byto podpisanie przez 

MPK S.A. w Krakowie dwdch umoéow (w 1998 r. z AMS S.A. na montaz ponad 800 szt. wiat oraz 

w 1997 r. z Business Consulting Sp. z 0.0. na ok. 100 szt. wiat), ktére funkcjonowaty na 

podobnych zasadach jak obecne umowy koncesji, tzn. podmiot prywatny finansuje montaz 

i pézniejsze utrzymanie wiat w zamian za mozliwos¢ wykorzystywania gablot reklamowych. 

W zwiazku z tym, ze dla najstarszych zadaszen posadowionych przez MPK S.A. obowiazujace je 

umowy zaczety w 2014 r. wygasaé, a ich stan techniczny wskazywat koniecznos¢ ich wymiany, 

postanowiono rozpisa¢ postepowanie o udzielenie koncesji obejmujacej m.in. mozliwosé 

sukcesywnej wymiany zadaszen przystankowych na terenie Krakowa. Przyjety sposéb 

postepowania zwigzany jest z tym, ze aktualnie obowigzujace umowy (MPK S.A. - AMSS.A. oraz 

MPK S.A. - Business Consulting Sp. z 0.0.) wygasaja i beda wygasa¢ w kolejnych latach 

poczawszy od 2014 az do 2029 r., a zatem pojawiac sie bedzie koniecznos¢ wymiany kolejnych 

wiat przystankowych objetych ww. umowami. 

Umowy koncesji sa umowami typu PPP (partnerstwo publiczno-prywatne), w ktérych 

obu stronom zalezy na optymalizacji przy ich realizacji, a co za tym idzie, obie strony 

wspotpracuja. Dlatego w tego typu umowach relacje pomiedzy stronami maja inny charakter niz 

w typowych umowach zawartych na podstawie ustawy Prawo zamdéwieri publicznych. 

Jednym z elementow tej wspotpracy jest kwestia obnizonej stawki optat za zajecie pasa 

drogowego dla podmiotéw montujacych w Krakowie wiaty. Optaty tego typu zostaty 

wprowadzone uchwata Rady Miasta Krakowa nr XLV/424/04 z dnia 28 kwietnia 2004 r. 

Woczesniej optaty takie nie wystepowaty, a zatem partner biznesowy podpisujac wieloletnie 

umowy z MPK pod koniec lat 90. nie mogt tego typu kosztu wzigé pod uwage przy kalkulacji 

swojej oferty. Biorac pod uwage, ze podmioty te dziataty na korzysé Miasta, budujaci utrzymujac



catos¢ infrastruktury przystankowej, a umowy byty wieloletnie, postanowiono optaty te 
dostosowal do istniejacej sytuacji. W przeciwnym wypadku wystapityby podstawy do 
rozwigzania umow lub ich znacznego ograniczenia z uwagi na wprowadzenie dodatkowych 
i nieprzewidzianych kosztéw dla partnera prywatnego. Taka sama zaleznoé¢ wystepuje 
aktualnie i w przypadku negocjowania kolejnych uméw koncesji kazdy dodatkowy koszt po 
stronie koncesjonariusza powodowaé moze obnizenie np. liczby wiat objetych umowa lub 
ograniczeniem zakresu $wiadczonych na rzecz Miasta ustug. Pozostali przedsiebiorcy, ktérych 
dziatalnos¢ nie przynosi Gminie Miejskiej Krakéw wymiernych korzysci, i ktérzy tylko 
umieszczaja swoja reklame w pasie drogowym, ptaca petna stawke wskazang w uchwale, 
natomiast ci, ktérzy dziatajg na korzy$¢ mieszkancéw (np. buduja i utrzymuja wiaty) - ptaca 
odpowiednio mniej. 

Analogicznie ma si¢ kwestia wspomnianej w Pana interpelacji regulacji odno$nie do tzw. 
~terenu ochronnego” dia wiat koncesyjnych, gdzie w odlegtosci 15 m od wiaty nie moga 
funkcjonowac inne reklamy (umownie, gdyz te zapisy sa bardzie] skomplikowane). Takie same 
regulacje obowiazuja w ww. umowach z korica lat 90. Obecnie trwajace umowy nie wprowadzajg 
zatem niczego nowego w tym zakresie. Miasto w ten sposdb promuje dziatania podmiotu, ktéry 
wykonuje dziatania na rzecz mieszkaricéw. Nie ma racjonalnego uzasadnienia, aby podmiot 
dziatajacy jedynie w swoim interesie (typowa reklama) miat taki sam dostep do przestrzeni 
miejskiej, jak ten ponoszacy znaczne koszty podnoszenia komfortu mieszkaficéw i pasazerdw 
budujac dla nich wiaty i dbajac o ich czystosé. Gdyby takich udogodnien nie wprowadzono, 
optacalnos¢ inwestowania w zadaszenia przystankowe bytaby niewielka. Skoro zdecydowanie 
tariszym kosztem mozna bytoby prowadzi¢ dziatalno$¢ na panelach wolnostojacych (w okresie 
przed wejsciem w Zycie tzw. ,uchwaty krajobrazowej” kiedy mozna byto w zasadzie bez 
ograniczen ustawiac tego typu elementy w pasie drogowym, analogicznie jak billboardy). Koszty 
montazu i utrzymania takich paneli sg zdecydowanie mniejsze niz wiat i generuja z pewnoscia 
mniej probleméw przy realizacji, a jednak podmioty reklamowe nie korzystaty z tych rozwiazar 
zbyt czesto. Realne koszty optat za zajecie pasa drogowego za 1 plakat CLP w takiej 
wolnostojacej gablocie po zwyktych stawkach wynosity w tamtym okresie ok 150 zt miesiecznie. 
Przyjmujac podobny jak na wiacie koszt wynajmu dla klienta takiéj ekspozycji i praktycznie 
zerowe koszty utrzymania infrastruktury, taki model biznesowy wydawatby sie duzo bardziej 
atrakcyjny, a jednak nie jest realizowany, co moze sugerowad, ze realne marze na tym rynku sa 
zdecydowanie mniejsze niz sugeruje Pan Radny w interpelacji. 

Sprzedaz powierzchni reklamowej zalezy od wielu czynnikéw. Cecha charakterystyczna 
catego rynku reklamowego jest duza rozbieznoé¢ pomiedzy cenami katalogowymi 
a transakcyjnymi, czyli faktycznie uzyskiwanymi przez wiascicieli mediéw. Nie inaczej jest 
w przypadku samej tylko reklamy zewnetrznej (Out Of Home) czyli tej, do ktorej zaliczamy 
gabloty na wiatach. Branzowe Zrédta takie jak Kantar Media oraz OOH Life (dawnej Izba 
Gospodarcza Reklamy Zewnetrznej) podaja, Zze realny poziom rabatowania to nawet 
kilkadziesiat procent. Konkretny poziom rabatowania zalezy kazdorazowo od relacji biznesowej 
kupujacy-sprzedajacy, a w szczegdinoéci od skali realizowanej wspétpracy. Najwyzsze rabaty 
i upusty stosuje sie w przypadku agencji mediowych, kupujacych de facto hurtowo, duze iloéci 
powierzchni reklamowych, a najnizsze - w przypadku matych kampanii lokalnych. Co wiecej ceny 
sg istotnie zréznicowane wedtug rozktadu wielkosci widowni noénikéw, zgodnie z badaniem 
Outdoor Track widowni polskiego rynku outdooru, prowadzonego w ramach Instytutu Badan 
Outdooru (IBO). Dodatkowo firmy reklamowe ponosza duze naktady na obstuge procesu 
sprzedazowego i marketingu.



Reasumujac, analiza finansowa zaprezentowana w interpelacji Pana Radnego polegajaca 

na przemnozeniu pojedynczej stawki katalogowej przez zawyZzong liczbe ekspozycji 

i domniemanie 100% obtozenia, jest co najmniej watpliwa. PowyzZzsze odnosi sie do 

przedstawionych wyliczen, jakoby koszt zakupu wiaty zwracat sie inwestorowi po jednym roku. 

Po pierwsze, btednie zatozono, ze na kazdej typowej 4-segmentowej wiacie sa 4 powierzchnie 

reklamowe. Najczesciej te ,z tytu” sa nieaktywne z uwagi na warunki terenowe. Po drugie, nie 

uwzgledniono szeregu kosztéw podmiotu prywatnego, ktére ponosi on w ramach swojej 

dziatalnosci, a o tych dotyczacych tylko samej wiaty jedynie wspomniano, Ze wystepuja. Gminie 

Miejskiej Krakéw réwniez nie sa znane petne realne koszty ponoszone przez koncesjonariusza 

w zwigzku z prowadzeniem dziatalnosci reklamowej na wiatach (i nie tylko, gdyz firmy takie 

dziatajg w petnym spektrum tej gatezi rynku). Tendencja jest stosowanie reklamy multichannel, 

czyli obejmujacej wiecej niZ jedno medium, a w ramach danego medium stosowanie réznych 

kanatéw komunikacji. W zwigzku z powyzszym, prowadzone kampanie reklamy OOH sa w duzej 

czesci multiformatowe czyli wykorzystujace zaréwno wszystkie segmenty rynku (klasyczna, 

City Transport, digital), jak i rézne miejsca sytuowania noénikéw (outdoor/indoor). Popyt na 

ustugi ekspozycyjne jest sezonowo zmienny (wyzszy w drugim i czwartym kwartale, nizszy 

w pierwszym i trzecim) co powoduje, Ze wykorzystanie sieci noénikéw jest bardzo zréznicowane 

w poszczegblnych miesiacach, a w praktyce nigdy nie osiaga stanu 100%. W okresie niedawnej 

pandemii COVID-19 branza reklamowa na prawie 2 lata praktycznie przestata dziatac. 

W interpelacji pojawia sie tez sugestia, ze umowa koncesji nie limituje liczby nosnikéw 

reklamowych na wiatach, co jest nieprawda. Maksymalna liczba gablot zalezy od wielkosci wiaty 

i jest to wprost wskazane w zataczniku z wykazem przystankéw objetych umowa. Dla wiat 

4-i 5-segmentowych sg to maksymalnie 2 gabloty, ale dla wiat wiekszych nie wiecej niz 3 gabloty. 

Nie ma tez nic nietypowego w tym, ze Gmina jako strona umowy w trybie partnerskim wykonuje 

niektdre czynnosci, gdyz umowa jest realizowana dla dobra wspélnego mieszkancéw. 

W interpelacji pojawia sie rowniez sugestia, ze GMK mogtaby zarabia¢ na reklamach tak 

jak koncesjonariusz. Jest to btedna interpretacja, gdyz Gmina nie posiada odpowiedniego 

»Know-how”, aby prowadzi¢ dom medialny. Cate zagadnienie nie sprowadza sie tylko do 

wynajmowania plakatéw na wiatach po z géry ustalonej stawce, a stanowi catg, bardzo rozlegta 

gataz biznesowa obejmujaca wiele sektordw. 

Wspomniane wejscie w zycie tzw. uchwaty krajobrazowe] faktycznie moze mieé istotny 

wptyw na funkcjonowanie branzy reklamowej, jednakze wprowadzenie w niej ewentualnych 

ograniczen co do liczby gablot nawiatach lub catkowity ich zakaz wigzatoby sie z niemozliwoscia 

dalszej realizacji podpisanych przez Miasto uméw, co z kolei grozitoby roszczeniami 

i konsekwencjami prawnymi z powodu poniesienia przez koncesjonariusza szeregu kosztéw, 

ktore nie mogtyby zosta¢ zréwnowazone przychodami. Dlatego w uchwale krajobrazowej 

zadbano o to, aby umowy zwiazane z budowa wiat dla mieszkaricéw mogty by¢ kontynuowane 

bez przeszkdd. ’ 

Gmina Miejska Krakow (Wydziat Komunikacji Spotecznej UMK) 31 grudnia 2021r. 

podpisata z firmg AMS Serwis sp. z 0.0. Porozumienie o wspétpracy informacyjno-promocyjnej, 

na podstawie ktérego Spdtka w okresie od 1 stycznia 2022 r. do 30 kwietnia 2037 r. 

w zarzadzanych przez siebie wiatach udostepnia nieodptatnie Miastu Krakéw 46 paneli 

ekspozycyjnych w celu wywieszania plakatéw dotyczacych dziatan prowadzonych przez 

komoérki organizacyjne Urzedu Miasta Krakowa, miejskie jednostki organizacyjne i miejskie 

instytucje kultury. Ponadto od kilku lat Spétka nieodptatnie udostepnia Miastu réwniez 

elektroniczne citylighty (obecnie znajduja sie one w 40 punktach Miasta). Obydwie formy 
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udostepnianych nosnikéw w istotny sposdb rozszerzajag mozliwosci dotarcia z komunikatami 

Miasta do mieszkarncéw. 

Uprzejmie informuje, ze w 2019 r. w zwiazku z kontrola P/19/14 Realizacja przedsiewzie¢ 

w formie partnerstwa publiczno-prywatnego przez jednostki samorzqdu terytorialnego Najwyzsza 

Izba Kontroli - Delegatura w Krakowie poddata weryfikacji m.in. umowe koncesji 

nr470/ZIKiT/2014. Kontrola nie wykazata zadnych zastrzezen odnosnie do wyboru partnera, 

jak isamej realizacji umowy. Pokontrolne zalecenia dotyczyty drobnych aspektéw umowy 

i zostaty wdrozone do realizacji. 

Odpowiadajac na zadane pytania uprzejmie informuje: 

Ad 1. 

Aktualnie oprécz ww. dwéch uméw zawartych przez MPK S.A. (Zarzad Transportu 
Publicznego w Krakowie nie jest ich strona, dokumenty sa w posiadaniu MPK S.A), funkcjonuja 
trzy odrebne umowy koncesji realizowane przez ZTP, kt6re wskazano w ponizszej tabeli: 

623/ZIKiT/2012 [ AMS 20 14 1.12.2012 2013-2014 180 

470/ZIKiT/2014 | AMS 635 100 29.10.2014 2015-2029 250 

814/ZIKiT/2018 | AMS Serwis 85 22 19.11.2018 2019-2021 220 

Wszystkie trzy umowy wraz z aneksami przekazuje w formie elektronicznej jako 
zatacznik. Dla dwéch z nich (z roku 2012 1§ 2017) zakoriczony jest proces inwestycyijny, tj. okres, 
kiedy stawiane sa wiaty, a trwa okres realizacji po stronie koncesjonariusza prawa do reklam 
i utrzymania. Proces inwestycyjny nie jest zakoriczony dia umowy z 2014 r., w ramach ktorej 
wiaty beda montowane do 2029 r. Umowy réznia sie miedzy soba w wielu punktach, rézny jest 
zakres utrzymania, ponoszone koszty m.in. partycypacji utrzymania czystosci na peronach. 

Ad 2. 

Wszystkie umowy zostaty zawarte w wyniku postepowar o udzielenie koncesji w trybie: 
- ustawy z dnia 9 stycznia 2009 r. o koncesji na roboty budowlane lub ustugi (tekst jednolity: 
Dz.U.z2015r. poz.113), 

- ustawy z dnia 21 pazdziernika 2016 r. o umowie koncesji na roboty budowlane lub ustugi 
(tekst jednolity: Dz. U. 2z 2023 r. poz. 140). 

Tre$¢ kazdej z umow jest efektem odrebnych negocjacji prowadzonych podczas 
wytaniania koncesjonariusza zgodnie z obowiazujacymi w tym zakresie przepisami. Kazde z tych 
postepowan byto postepowaniem otwartym, w ktérym dopuszczone do negocjacji byty 
branzowe podmioty dziatajace na tym rynku od wielu lat (np. Stréer czy Clear Channel). 
Poszczegdlne zapisy byly negocjowane z kazdym kandydatem na osobnych spotkaniach 
i w efekcie powstawat optymalny z punktu widzenia zamawiajacego projekt. Gtéwnym 
kryterium decydujacym o wyborze byta liczba wiat dodatkowych, ktére dany podmiot wybuduje, 
ale byty réwniez brane pod uwage parametry zwiazane z okresem trwania konces;ji.



Ad 3. 

Zarzad Drog Miasta Krakowa wydawat zezwolenia na umieszczenie w przestrzeni paséw 

drogowych na terenie Krakowa reklam w postaci paneli reklamowych zintegrowanych z wiatami 

przystankéw komunikacji miejskiej. Liczba pojedynczych paneli reklamowych (jednostronnych 

powierzchni ekspozycji) dla poszczegdlinych podmiotéw przedstawiono ponizej: 

-AMSSA. -2159szt; 

- AMS Serwis sp.z0.0.- 220 szt ; 

- Business Consulting Sp. z 0.0. - 52 szt ; 

- Wydziat Komunikacji Spotecznej UMK (stawka 2 gr za 1 m? za 1 dzien) - 541 szt. 

Z uwagi na zmiany obowigzujacych decyzji w zakresie liczby paneli reklamowych, 

spowodowanych m.in. remontami ulic, wymiana wiat na nowe itp., faktyczna liczba paneli 

reklamowych w terenie moze nieznacznie réznic¢ sie od liczby podanej powyzej. Aktualnie 

procedowanych jest kilka wnioskéw spétki AMS S.A. w sprawie zmiany liczby paneli 

reklamowych objetych zezwoleniami. Powyzsze informacje zestawiono wedtug stanu 

na 10 czerwca 2024 . 

Ad 4. 

Aktualnie nie ma planéw realizacji zadan w trybie koncesji lub PPP, jednak nie jest 

wykluczone stosowanie takiego rozwigzania w przysztosci. 

Ad 5. 

Nie jest planowana taka analiza. W tresci powyzej wskazano, ze przejecie przez Miasto 

zadania budowy i utrzymania wiat wigzatoby sie ze znacznymi wydatkami budzetowymi, 

a charakter prowadzonej przez koncesjonariusza dziatalnosci w kontekscie branzy medialno- 

reklamowej wykracza poza zakres zadan Gminy Miejskiej Krakéw. 

PREZYDEN MIAST, »K/RAKOWA 

Aléhfl}id”;r szalski 

Otrzymuja: 

Adresat+zataczniki w formie elektronicznej 

Zarzad Transportu Publicznego w Krakowie 

Zarzad Drég Miasta Krakowa 

Wydziat Architektury i Urbanistyki 

Wydziat Planowania Przestrzennego 

Wydziat Komunikacji Spotecznej 

Petnomocnik ds. Ochrony Informacji Niejawnych 

Biuletyn Informacji Publicznej 
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